
فراستی داور »سینماحقیقت« شد

اعضای هیأت داوران جایزه شهید آوینی سیزدهمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران »سینماحقیقت« 
اعلام شد. به گزارش »وطن امروز«، جایزه شهید آوینی 
ویژه  نمایش و تقدیر از فیلم های مس��تند منتخب حوزه  
انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و مقاومت در منطقه است که 
برای ششمین سال متوالی، به عنوان بخش  ویژه  جشنواره 
بین المللی سینماحقیقت برگزار می شود. سیدمحمدمهدی 
طباطبایی نژاد، مسعود فراستی و مهدی قربان پور، 29 فیلم 
مستند راه یافته به دهمین جایزه شهید آوینی را داوری 

خواهند کرد.

 »صد سال تنهایی«
حاج عبدالله والی در بشاگرد

مهدی فارسی که امسال با مستند 
»ص��د س��ال تنهای��ی« در بخش 
مستند های بلند و همچنین جایزه 
ش��هید آوینی س��یزدهمین دوره 
جشنواره سینماحقیقت حضور دارد، 
درباره این مس��تند گفت: موضوع این مستند بخشی از 
زندگی مرحوم حاج عبدالله والی در سال هایی است که در 
منطقه محروم بشاگرد )از شهرستان های استان هرمزگان( 
بودند. ایش��ان 2۳ سال در آن منطقه حضور داشته و در 
آنجا محرومیت زدایی کردند و در همان ماجراها و زمانی 
که درگیر ادامه کارهای شان بودند نیز از دنیا رفتند. ما در 
مستند »صد سال تنهایی« سعی کردیم تا حدی آن سال ها 
را به تصویر بکشیم. به گزارش فارس، نخستین نمایش 
این مستند ساعت 2۰ روز چهارشنبه )2۰ آذر( در سالن 

یک پردیس چارسو است.

 »یک روز بعد از حیرانی«
روی پله چهارم ایستاد

چاپ چهارم »یک روز بعد از حیرانی«؛ روایت داستانی 
زندگی شهید مدافع حرم دهه هفتادی محمدرضا دهقان، 
 توسط انتشارات شهید کاظمی منتشر می شود. به گزارش 
»وطن امروز«، ش��هید محمدرضا دهقان، دانش آموخته 
دبیرستان علوم و معارف اسلامی امام صادق)ع( و دانشجوی 
س��ال سوم فقه و حقوق اسلامی در مدرسه عالی شهید 
مطهری بود که 21 آبان ماه سال 1۳94 با عنوان بسیجی 
تکاور راهی س��وریه شد و همزمان با آخرین روز های ماه 
محرم الحرام در نبرد با تروریست های تکفیری در حومه 
حلب طی عملیات محرم خلعت ش��هادت پوشید و در 

امامزاده علی اکبر چیذر به خاک سپرده شد.

هنرمندان انقلابی تجلیل می شوند
از هنرمن��دان  در مراس��م »ش��اهدان ش��یدایی« 
گ��زارش  ب��ه  می ش��ود.  تجلی��ل  انقلاب��ی   متعه��د 
»وطن امروز«، مراس��م پاسداش��ت ش��هدای هنرمند با 
عنوان »شاهدان شیدایی« شنبه 2۳ آذرماه 9۸ در حوزه 
هنری برگزار می شود. تجلیل از شهدای هنرمند، خانواده 
معظم شهدا، اجرای برنامه های ویژه فرهنگی- هنری و 
س��خنرانی شخصیت ها و چهره های فرهنگی- هنری از 
جمله برنامه های این پاسداشت است. همچنین قرار است 
در این برنامه از چهره های متعهد و ارزش��ی هنر انقلاب 
اسلامی در رشته های ادبیات مقاومت و پایداری، موسیقی 
و س��رود، هنرهای تجسمی و سینما با حضور مسؤولان 
کشوری و لشکری تجلیل به عمل آید. در این مراسم از 
مسعود نجابتی به پاس حضور متعهدانه در رشته هنرهای 
تجسمی، جمال شورجه کارگردان سینمای دفاع مقدس 
در حوزه سینما، محمد گلریز به پاس سرودها و نغمات 
ماندگار و خاطره انگیزش در طول سال های دفاع مقدس 
و مرتضی سرهنگی به پاس تلاش شایسته در حوزه ثبت 
و نش��ر ادبیات دفاع مقدس قدردانی می شود. این مراسم 
2۳ آذرماه از ساعت 17:۳۰ در تالار اندیشه حوزه هنری 

برگزار می شود.

دنباله »مد مکس: جاده خشم« 
ساخته می شود

کارگ��ردان »مد مکس« تایید کرد 
قس��مت بعدی این فیلم س��اخته 
می شود و وی اکنون در حال پیش 
بردن مراحل آماده سازی این فیلم 
اس��ت. به گزارش »وط��ن امروز«، 
ددلاین نوشت: فیلم محصول سال 2۰1۵ »مد مکس: جاده 
خشم« یکی از بهترین و دیوانه وارترین فیلم های اکشن 
تاریخ است، بنابراین قابل درک است که طرفداران مشتاق 
شنیدن هر گونه خبر درباره احتمال ساخت دنباله ای برای 
آن باشند. کارگردان »مد مکس« جورج میلر در مصاحبه ای 
که دیروز انجام داد تایید کرد این فیلم قسمت دومی هم 
خواهد داش��ت. میلر گفت: کار من با داستان مد مکس 
تمام نش��ده و به نظرم باید بتوانم چند پروژه را همزمان 
جلو ببرم اما به هر حال یک مد مکس دیگر در راه خواهد 
بود. در حال حاضر داریم مراحل آماده سازی آن پروژه را 
هم انجام می دهیم.  فیلم »مد مکس: جاده خشم« که در 
سال 2۰1۵ اکران شد و با نقدهای مثبت زیادی تحسین 
شد، توانست جمع فروش داخلی و بین المللی خود را به 
4۰۰ میلیون دلار برساند و تبدیل به پرفروش ترین فیلم در 
مجموعه فیلم های »مد مکس« شود که نخستین قسمت 

آن در سال 1979 اکران شده بود.

مستند

فرهنگ و هنر

خبر

سینمای جهان

کتاب

امام صادق)ع(:
كسى كه دوست دارد بداند نمازش قبول شده يا نه بايد ببيند 
آيا نمازش او را از زشتى ها و ناپاكى ها دور كرده است يا خير. به 

همان اندازه كه دور كرده، قبول شده است.

عباس اس�ماعیل گل: دهم آذرم��اه 9۸ دولت دوازدهم با تداوم 
قانون معافیت مالیاتی ناش��ران و اهالی فرهنگ و هنر موافقت 
کرد. بر این اس��اس با مطالبه و پیگیری وزیر ارش��اد و موافقت 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، فعالیت های فرهنگی و هنری در 
سال آینده نیز همچنان از معافیت های مالیاتی برخوردار خواهند 
بود. اما به محض انتشار این خبر در رسانه ها، بسیاری از اهالی 
فرهنگ و هنر نظرات موافق و مخالف خودش��ان را در این باره 
مطرح کردند و بیشترین انتقادی که نسبت به تمدید این طرح 
مطرح می شد، به پرداخت نکردن مالیات توسط سلبریتی هایی 
بود که با داش��تن درآمد هایی نجومی از پرداخت مالیات معاف 
هستند. حتی در شبکه های اجتماعی نیز کاربران بسیاری نسبت 
به این موضوع اعتراض کردند. به همین بهانه سراغ مجید مظفری 
و پیروز ارجمند 2 تن از چهره های پیشکسوت سینما و موسیقی 
رفتیم تا نظرشان را در ارتباط با این ماجرا جویا شویم. هر دوی 
این چهره  ها در صحبت های شان بر این نکته تاکید داشتند که 
دریافت مالیات باید براساس درآمد هنرمندان باشد، یعنی باید 
از هنرمندان و س��لبریتی هایی که درآمد بالایی دارند، مالیات 
گرفته شود و اتفاقا جامعه هنری نیز از آن حمایت خواهد کرد 
ولی هنرمندانی که درآمد کمی دارند یا هنرمندان پیشکسوت 
همچنان باید شامل معافیت مالیاتی شوند. مظفری همچنین به 
حمایت برخی هنرمندان سرشناس از هنرمندان کم درآمد اشاره 
کرد؛ البته که انجام این قبیل کارهای خداپسندانه توجیهی برای 
عدم پرداخت مالیات نمی شود. در ادامه مشروح گفت وگو »وطن 

امروز« با این دو هنرمند را می خوانید.
درآمد نجومی 25 خواننده را پای هشتاد هزار نفر نگذارید ■

پیروز ارجمند، مدیرکل اسبق دفتر موسیقی 
وزارت ارشاد در گفت وگو با »وطن امروز«، 
درباره معافیت مالیات��ی هنرمندان گفت: 
نباید خودمان را فریب بدهیم؛ واقعیت آن 

اس��ت که در حوزه موسیقی در مجموع حدود 2۵ خواننده 
موسیقی داریم- آن هم عمدتا در حوزه پاپ- که از درآمدهای 
میلیاردی برخوردارند و دور از انصاف اس��ت بخواهیم درآمد 
نجومی این عده را به پای حدود ۸۰ هزار نفر فعال موسیقی 
که از درآمد کمی برخوردارند بنویسیم و تعمیم دادن قانون 
اخذ مالیات از هنرمندان به اکثریت، منطقی به نظر نمی رسد. 
وی ادامه داد: شخصا با اخذ مالیات از خواننده هایی که درآمد 
میلی��اردی دارن��د موافق هس��تم ام��ا  ای کاش دولتمردان 
نیم نگاهی هم به مشکلات عدیده جامعه بزرگ موسیقی کشور 
داش��ته باش��د. در حال حاضر اغلب هنرمندان پیشکسوت 
موسیقی با یارانه ها و دریافتی 1۸۰ هزار تومانی وزارت ارشاد 
زندگی خود را می گذرانند و با این اوصاف یک جفای بزرگ 
است که بخواهیم به خاطر درآمد نجومی چند خواننده پاپ، 
از هنرمندانی که صورت خود را با سیلی سرخ نگه می دارند 

مالیات بگیریم.
ارجمند گف��ت: در مجموع وقتی بخواهیم یک نگاه کلی 
داشته باشیم به این نتیجه می رسیم که اغلب هنرمندان در 
حوزه موس��یقی از اقشار متوسط رو به پایین جامعه هستند 
و متاس��فانه دولت هم خدمات خاصی به این عده کثیر ارائه 
نکرده که الان بخواهد مالیات اخذ کند. متاسفانه انگار دولت 
دست در جیب هنرمندان می کند، آن هم بدون اینکه کمکی 
کرده باش��د و هیچ یک از وظایف اصلی خود را در قبال آنها 

انجام داده باشد.
ارجمند در ادامه خاطرنشان کرد: متاسفانه  چون دولتی 
نداریم که زیرس��اخت ها را برای توسعه اقتصادی هنر کشور 
مهیا کند، نمی توان به توسعه فرهنگی و هنری کشور امیدوار 
بود و در نتیجه به س��ختی می توان به یک قانون نظام بندی 
برای اخذ مالیات از اهالی هنر رسید. هر زمانی دولت به تمام 
تعهدات خود در قبال جامعه هنری عمل کرد، می تواند از همه 

هنرمندان مالیات هم دریافت کند اما الان در اوج بی رونقی 
هنر هستیم و در این وضعیت سخت اقتصادی تعداد بسیاری 
از آموزشگاه های موسیقی ورشکسته و تعطیل شده اند و اساتید 

این آموزشگاه ها همگی خانه نشین شده اند.
وی در پایان تصریح کرد: در مجموع امیدوارم دولتمردان 
کمی هم به فکر پیشکسوتانی باشند که این روزها به خاطر 
بیکاری و خانه نش��ینی به افس��ردگی دچار ش��ده اند و هیچ 

مس��ؤول و مدیری هم س��راغی از اوضاع 
و احوال ش��ان نمی گی��رد، حال بماند که 
هی��چ گاه از گنجینه ای که می توان از دل 
این هنرمندان در تاریخ هنر کشور به ثبت 

رساند، استفاده نمی کنیم.  
برای دس�تمزد بازیگران ممیزی لحاظ  ■

شود
 مجید مظفری، بازیگر 
پیشکس��وت س��ینما و 
تلویزیون در گفت وگو با 
گف��ت:  »وطن ام��روز« 
متاسفانه خیلی از نهادها و ارگان ها هستند 
که مدام فرار مالیاتی دارند و با هزار و یک 
ش��گرد از دادن مالیات فرار می کنند اما 

نمی دانم چرا با این وضعیت دولتمردان به جای آنکه به  دنبال 
راهکارهایی برای دریافت مالیات از این ش��رکت ها و نهادها 
باشند، به دنبال دریافت مالیات از اهالی فرهنگ و هنر هستند، 
در واق��ع دولت باید در وهله نخس��ت در دریافت مالیات ها 
اولویت بندی کند، زیرا تنها چند درصد مالیات اخذ ش��ده از 
مؤسس��ه هایی که فرار مالیات��ی دارند با کل مالیاتی که قرار 
باش��د از جامعه هنرمندان گرفته شود، برابر خواهد بود. در 
مجموع باید گفت مسؤولان سازمان امور مالیاتی و دولتمردان 

ان��گار فقط می توانند برای اهالی فرهنگ و هنر قدرت نمایی 
می کنند و زورشان فقط به هنرمندان می رسد. وی در ادامه 
درب��اره موضوغ اخذ مالی��ات از هنرمندان گفت: باید به این 
نکت��ه توجه کرد که قانون معافیت هنرمندان و فعالیت های 
فرهنگی و هنری سال هاست به تصویب رسیده و توسط دولت 
به اجرا درآمده است و اگر دولت بخواهد به صورت کلی همه 
معافیت های مالیاتی اهالی هنر را لغو کند در واقع قانونی را 
که خود تصویب و اجرا کرده، زیر پا می گذارد. وی در ادامه 
تصریح کرد: مش��کل اصلی اینجاست که خیلی ها به واسطه 
دستمزدهای بالای چند هنرمند انگشت شمار، خواهان اخذ 
مالیات از هزاران هنرمندی هس��تند که با همه مشکلات از 
درآمدهای متوس��ط  یا برخی مواقع ضعیف برخوردارند که 
این موضوع کمی دور از انصاف است. مظفری پیشنهاد کرد: 
به طور حتم مس��ؤولان هم مانند س��ایرین ای��ن عده قلیل 
هنرمندی را که درآمد و دس��تمزدهای بالا و نجومی دارند 
بخوبی می شناسند و اگر دغدغه مسؤولان از طرح این مباحث، 
صرف��ا اخذ مالیات از هنرمندان باش��د، بیاین��د از این عده 
انگشت ش��مار هنرمند با دستمزدهای بالا مالیات بگیرند نه 
آنکه با خب��ر لغو احتمالی معافیت مالیات��ی دل هنرمندان 
پیشکسوتی را که در خرج روزمره زندگی شان مانده اند خالی 
کنند. وی تاکید کرد: به نظرم باید همیشه نیمه پر لیوان را 
هم ببینیم، به عنوان مثال بنده به قاطعیت خبر دارم از میان 
هنرمندانی که درآمد بالایی دارند کسانی مانند مهران مدیری 
هم هستند که بخشی از این درآمدهای شان را صرف کمک 
به هنرمندانی می کنند که با مش��کلات عدیده مادی روبه رو 
هس��تند، در حالی که امثال مهران مدیری وظیفه رسیدگی 
به برخی هنرمندان پیشکسوت و نیازمند را ندارند، بلکه این 
دوس��تان جور برخی مس��ؤولان را می کشند اما در مجموع 
صنف باید همیشه توجه ویژه ای به مسائل رفاهی و معیشتی 
اعضای خود داش��ته باشد و از آنجا که یکایک اهالی سینما 
زیر چتر خانه سینما به عنوان جامعه اصناف سینمای کشور 
هس��تند، نیاز است مس��ؤولان این نهاد با دقت و هوشیاری 
مسائلی که می تواند زندگی، درآمد و آینده اهالی سینما را با 
بحران مواجه کند رصد کرده و جلوی هر 
اتفاقی را که می تواند منجر به ضرر مادی 
یا معنوی سینماگران شود بگیرند. مظفری 
در ادامه به دس��تمزدهای بالا در سینما 
اشاره کرد و گفت: شاید بخش عمده ای از 
ای��ن مواردی که درباره لغو طرح معافیت 
مالیات��ی هنرمن��دان مطرح می ش��ود به 
دس��تمزدهای بالای برخ��ی هنرمندان 
انگشت ش��مار بازگردد که به مس��ؤولان 
دولتی پیش��نهاد می کنم یک ممیزی را 
برای دستمزدها در نظر بگیرند تا اینچنین 
شاهد یک قانون ضابطه مند در سینمای 
ایران باش��یم. ای��ن بازیگر پیشکس��وت 
خاطرنشان کرد: به هر حال امیدوارم دولت 
درباره اخذ مالیات از هنرمندان، شتاب زده عمل نکند و چنین 
کاری هرگز جنبه عمومی پیدا نکند و مسؤولان دستمزدهای 
بالای چند هنرمند را به پای هزاران هنرمندی که در طول 
سال با بیکاری هم مواجه می شوند، نگذارند. هنرمندان نیاز 
به حمایت های ویژه از سوی مسؤولان دارند و حتی شنیدن 
چنین تصمیماتی از س��وی مسؤولان در کار آنها خلل ایجاد 
می کند، چرا که هنرمندان برای ادامه کار با یأس و ناامیدی 

مواجه می شوند.

س�عید ناصری: عصر شنبه ش��انزدهم آذرماه، تماشاخانه 
مه��ر حوزه هن��ری، میزبان جمعی از علاقه مندان ش��عر، 
ادبی��ات و فرهنگ بود که برای آیین رونمایی از کتاب در 
جست وجوی مهتاب )زندگی و نویسندگی حمید حسام( به 
قلم حسین قرایی گردهم آمده بودند. حسین قرایی روایت 
صادقانه و بدون سانس��ور حمید حسام، نویسنده موفق و 
نام آشنای دفاع مقدس از کودکی تا امروزش را در قاب »در 

جست وجوی مهتاب« تصویر کرده است.
حمید حسام هنوز همان دیده بان زمان جنگ است ■

وهب همدانی، فرزند ش��هید حسین همدانی نخستین 
سخنران این آیین بود. همدانی با ذکر خاطراتی از همکاری 
نزدیک خانواده با حمید حسام برای نوشتن کتاب خاطرات 
مادر، به چالش هایی اشاره کرد که به باور وی ناشی از دغدغه 
کارشناسی و کاربلدی حمید حسام در کارش بود. مواردی 
که در ابتدا با آن مخالف بودند ولی در نهایت و با پافشاری 
حمید حس��ام، کار را به وی س��پردند و الان از نتیجه اش 
بش��دت راضی اند. به اعتقاد وی، حمید حسام هنوز همان 
دیده بان زمان جنگ است که با ظرافت، دردانه هایی را به 
ما و نسل های بعد می شناساند. درباره حسام صحبت کردن، 
صحبت کردن از همه شهداست. چون حسام از جنس خود 

آنهاست و آنها را برای ما روایت می کند.
س��خنران بعدی این آیین، مصطفی محدثی خراسانی، 
ش��اعر معاصر ب��ود. به ب��اور خراس��انی، اگر ای��ن کتاب 

نبود، آن آرامش همیش��گی 
حسام هیچ زمان نشان داده 
نمی شد که بدانیم در پشت 
آن آرام��ش، چنی��ن وجود 
پرش��ور و بی ق��راری وجود 
دارد. این نویسنده و محقق 
نام��ی در ادامه به نکته ای از 
کتاب اشاره کرد که در آن از 
نگاه مرحوم قیصر امین پور در 
موضوع مخالفتش با راه اندازی 

رشته ادبیات پایداری در دانشگاه دفاع می شود؛ موضوعی که 
به نظر خراسانی، باعث شد عده ای که دریافت های عمیق 
و دقیقی از شخصیت قیصر امین پور نداشتند، وی را متهم 
به تغییر نگاه نسبت به انقلاب اسلامی کنند اما کسی مثل 
حس��ام متوجه می شود که مخالفت قیصر در آن مقطع از 
جنس دلسوزی برای دفاع مقدس و ادبیات پایداری است.

ای کاش کسی درباره زندگی آقای حسام هم می نوشت ■
در ادامه نوبت به یوسف قوجق رسید. این نویسنده موفق 
ترکمن، کار حسین قرایی در معرفی حمید حسام را نوعی 
بازنمایی روش و شیوه افکار کسانی دانست که در آثارشان 
دست به اسطوره سازی می زنند. به باور قوجق کار قرایی یک 
پله از پله های تاریخ شفاهی است که برای معرفی درست 
انقلاب به آن نیاز داریم. همچنین گلعلی بابایی، رزمنده و 

نویسنده دفاع مقدس با اشاره 
به خستگی ناپذیری حسین 
قرای��ی در کارهای فرهنگی 
و جاماندن دوس��تان از وی، 
کارهای تاریخ شفاهی را کار 
زمین مانده ای دانست که جز 
با همت کس��ی مثل قرایی 
انج��ام نمی گرفت. بابایی در 
ادامه س��خنانش، با یادآوری 
نقل��ی از مقام معظم رهبری 
که فرموده بودند  ای کاش کسی درباره زندگی آقای حسام 
هم می نوش��ت، گفت: قرایی در ای��ن کتاب به زندگینامه 
حسام از دیدگاه ادبی و هنری و نیز وجه نویسندگی ایشان 
پرداخته اس��ت و در ضمن آن، راهکارهای خوبی هم برای 

استفاده نویسندگان جوان فراهم آمده است.
حمید حسام هنرمند عصر انقلاب اسلامی است ■

در ادامه نشس��ت، نوبت به خود قرایی رس��ید. قرایی با 
بیان ای��ن مطلب که افتخار می کنی��م در عصری زندگی 
می کنیم که عصر خمینی بزرگ لقب گرفته است، گفت: 
در صحبت های حضرت آقا حکمت موج می زند. خود ایشان 
در صحبت های ش��ان خیلی ها را مطرح می کنند و ضریب 
می دهند. یکی از این ش��اه ماهی های مطرح ش��ده توسط 
آقا، حمید حسام است. حمید حسام هنرمند عصر انقلاب 

اس��لامی است. سخن ایشان این گرا را به من داد که حالا 
که ایش��ان آمده و چندسال وقت می گذارد و درباره شهدا 
می نویسد، شما هم بیا و 2 ماه وقت بگذار و درباره ایشان 
بنویس. قرایی در ادامه با اشاره به کم کاری در عدم معرفی 
داشته های فرهنگی مان گفت: چون ما هیچ وقت نیامدیم 
این چهره های ارزشمند را سردست بگیریم و معرفی کنیم، 
از آن طرف جریان روشنفکری جرأت پیدا می کند و اینها را 
بی سواد معرفی می کند. ما باید از جنبه های مختلف اینها 
را سردست بگیریم و معرفی کنیم. یکی درباره شان کتاب 

بنویسد. دیگری در تلویزیون کار کند و... 
نوشتن زندگینامه شهدا از رمان به مراتب سخت تر است ■

س��خنران پایانی نشس��ت، حمید حس��ام بود. حسام 
س��خنانش را با ذکر وقایعی که منجر به افتادنش در این 
مسیر ش��د آغاز کرد و گفت: من با تشویق شهید حسین 
همدانی اولین کتابم را نوشتم. در ادامه نیز با مهاجرت به 
تهران، این کار را به صورت جدی تر پیگیری کردم. وی با 
اشاره به سختی نوشتن در ژانر زندگینامه داستانی شهدا، آن 
را به سختی کار یک بندباز تشبیه کرد و گفت: این کار به 
مراتب از نوشتن رمان سخت تر است، چون باید به گونه ای 
نوشته شود که برای فریم فریم موضوعاتش ادله های مستند 
تاریخی وجود داش��ته باشد. از آن طرف نیز نباید هاضمه 
خواننده را با خشکی یک داده و فکت تاریخی آزار دهد و 

مانع ادامه دادن آن شود. 

ادامه از صفحه 5
پروژه علاءالدین حت��ی پیش از آن جلد معروف روزنامه 
نیویورک تایمز؛ »داعش سیاه، داعش سفید« در وصف ماهیت 
رژیم حاکم بر عربستان کلید خورد و البته پیش از رسانه ای 
شدن آمار وحشتناک قتل عام یمنی ها توسط ماشین جنگی 
بن سلمان، حتی پیش از بازداشت فله ای حدود 2۰۰۰ شاهزاده 
و چهره سرشناس عربستانی در هتل ریتزکارلتون ریاض همراه 
با گروگانگیری نخست وزیر لبنان و دست آخر پیش از آنکه 
نمایش هولناک مثله کردن جمال خاش��قجی، روزنامه نگار 
عرب واشنگتن پست با کارگردانی او در کنسولگری سعودی 

در استانبول روی پرده برود.
خودانتصابی بن س��لمان به س��مت ولایتعهدی متعاقب 
موج سوم کودتای درون خاندانی آل سعود و در پی برکناری 
و حبس خانگ��ی ولیعهد وقت، محمد بن نای��ف اواخر بهار 
2۰17 رخ داد، یعنی زمانی که تقریبا همه نقش های اصلی 

علاءالدین هنرپیشگان خود را شناخته بودند؛ همه جز نقش 
وزیر اعظم. این موضوع که ریچی و همراهانش زمان بیشتری 
برای انتخاب بازیگر این نقش نیاز داشتند خود گویای جدال 
درونی آنها بر سر این موضوع بوده که »جعفر« تا چه حد باید 
»MBS«- عنوان اختصاری محمد بن سلمان در رسانه های 
انگلیسی زبان- را به ذهن مخاطب متبادر کند. گزینه نهایی 
آنها که اواخر تابستان 2۰17 به رسانه ها معرفی شد، پاسخی 
قاطع بود به این ابهام. مروان کنزاری، بازیگر نقش وزیر اهریمنی 
فیلم علاءالدین، یک هلندی با تبار تونسی بود که طی 2 دهه 
بازیگری تئاتر در سینما گمنام تر از همه هنرپیشگان نقش های 
اصلی و فرعی فیلم پرزرق و برق دیزنی به نظر می رسید اما او 
یک برگ برنده داشت؛ اینکه چهره اش حتی بدون گریم نیز 

به اندازه کافی شبیه بن سلمان بود.
گای ریچی، کارگردان سرشناس انگلیسی و جان آگوست 
)فیلمنامه نویس( در پرداخت کاراکتر جعفر برای نسخه 2۰19 

علاءالدین بسیاری از ویژگی های کاریکاتوری آن وزیر اعظم 
نسخه کارتونی 1992 را در جهت شباهت یافتن هر چه بیشتر 
نقش مروان کنزاری به بن سلمان حذف یا محدود کرده اند به 
طوری که می توان گفت این نقش حتی در نظر مخاطب هم 
تبدیل به شخصیتی واقعی و جدی در یک موزیکال انیمیشن 
»واقعیت افزوده« شده که قاعدتا باید دامنه اصلی مخاطبانش 

را کودکان و نوجوانان تشکیل دهند. 
البته در اینجا فقط بر شباهت های تصویری  خیره کننده 
وزیر ش��یطانی با ولیعهد جانی عربستانی، از جمله میمیک 
صورت و نگاه خیره و سودایی او تاکید نشده، بلکه در بطن 
داستان نیز ذات بن سلمانی نمایانده شده، یعنی جاه طلبی 
جنون آمی��ز توأم ب��ا نقطه ضعف های انس��انی و عقده های 
شخصی که شرارت آمیخته با حماقت او را شعله ور می کند. 
یک��ی از ماندگار ترین لحظات فیل��م در انتهای آن و جایی 
است که جعفر در اوج اقتدار و حالا در مقام سلطانی که باید 

دیگران به حال او غبطه بخورند، هنوز احساس حقارت دارد. 
او از فرط حس��ادت به قدرت معجزه گری غول چراغ، فریب 
شاهزاده علی را می خورد و با بوالهوسی، خیال جن شدن به 
سرش می زند. غافل از اینکه بدین منظور باید هزاران سال در 
دخمه تاریک داخل چراغ زندانی شود و تازه فاقد قابلیت های 
استادانه غول آبی برای بیرون آمدن از این مخمصه خواهد 
بود. بدین ترتیب علاءالدین آخرین آرزویش را صرف آزادی 
جن و در عوض حبس ش��دن جعفر و طوطی اش در چراغ 
می کن��د. این در حقیقت پیام پایانی فیلم برای مخاطبانی 
عمدتا از نسل جدید است؛ پیامی که به وضوح عاقبتی شوم 
را برای »شبیه« وزیر اعظم در نمایش جهان واقعی ما یعنی 
بن سلمان، حتی در صورت رسیدن به تاج و تخت عربستان 
پیش بینی می کند. همان بختکی که چه بعد و چه قبل از 
قطعه قطعه کردن خاش��قجی، زندگی این نوکر واشنگتن و 

تل آویو را رها نکرده و نخواهد کرد.

در آیین رونمایی از کتاب »در جست وجوی مهتاب« چه گذشت؟

باید داشته های فرهنگی انقلاب را سردست بگیریم

علاءالدین چگونه منفورترین شخصیت جهان عرب را به بازی گرفت

بن سلمان، اسیر چراغ جادو
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دوشنبه 18 آذر 1398
وطن امروز     شماره 2811

 گزارش »وطن امروز« درباره معافیت مالیاتی هنرمندان
و جنجال های اخیر پیرامون لغو این قانون

مجید مظفری: مسؤولان، هنرمندان نجومی بگیر را می شناسند
پیروز ارجمند: با اخذ مالیات از خواننده هایی که درآمد میلیاردی دارند موافقم

فرار بزرگ

پیروز ارجمند: واقعیت آن است که 
در ح�وزه موس�یقی در مجموع 25 
خوانن�ده  داری�م ک�ه از درآمدهای 
از  دور  و  برخوردارن�د  میلی�اردی 
انصاف است بخواهیم درآمد نجومی 
این ع�ده را به پای ح�دود 80 هزار 
فعال موس�یقی ک�ه از درآمد کمی 
برخوردارند بنویسیم و تعمیم دادن 
قانون اخذ مالی�ات از هنرمندان به 

اکثریت، منطقی به نظر نمی رسد


